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آیت الله العظمی حسین نوری همدانی در دیدار خانواده شهید فخری زاده که در دفتر وی برگزار شد، با بیان اینکه مردم ایران روزبه روز مقاوم تر می شوند و در برابر 
چنین حوادثی سست نمی شوند، اظهار داشت: شهید فخری زاده زحمات فراوانی برای پیشرفت کشور کشید و شهادت پاداش زحمات فراوان و خدمات وی به انقلاب 
اسلامی بود. وی افزود: دشمنان تصور نکنند با شهادت این شهید سستی در کشور ایجاد می شود، چراکه او شاگردان فراوانی تربیت کرد که راه او را ادامه می دهند. 

شنبه22آذر1399
شماره3095 وطنامروز

جسارتاماراتیهاعلیهایراندرسایه
دیپلماسیمنفعلانهروحانی!

وزیر مشاور دولت امارات در امور خارجی در گفت و گویی 
مواضع کشورش را درباره مسائل مرتبط با ایران با توجه 
به تصمیم رئیس جمهور منتخب آمریکا برای بازگشت به 

توافق هسته ای مطرح کرد. 
به گزارش ایسنا به نقل از پایگاه خبری آل اسرائیل 
نی��وز، انور قرقاش، وزیر مش��اور دول��ت امارات عربی 
متحده در امور خارجی در گفت وگو با این پایگاه خبری 
درباره ایران گفت: »ما فکر می کنیم در جایی که ایران 
مشارکت دارد یک پیشرفت تدریجی و آرام باید وجود 
داشته باشد اما ما بسیار با ایده »برجام پلاس پلاس« 
موافقیم. برجام پلاس پلاس به این معناست که چنین 
توافقی باید دربرگیرنده فعالیت ایران در منطقه باشد 
و به کل مس��اله موشک ها هم بپردازد. نمی دانم شما 
مقاله تام فریدمن را در روزنامه نیویورک تایمز دیده اید 
یا نه، فکر می کنم هفته پیش بود. تام فریدمن اساسا 
نوشته بود که بایدن صرفا نمی تواند به برجام بازگردد. 
منطقه تغییر کرده اس��ت و همه نگران دقت موشکی 
و توان هس��ته ای ایران هستند و او حمله به آرامکو را 
نشانی واضح از توان ایران تلقی می کند. بنابراین من 
فکر می کنم این کارها باید انجام شود«. اظهارات این 
مقام اماراتی درباره فرابرجام در پی این مطرح می شود 
ک��ه هایکو م��اس، وزیر خارجه آلم��ان روز جمعه در 
گفت وگویی با اش��پیگل گفت: نوعی »توافق هسته ای 
پ��لاس« نیاز اس��ت که آن نیز در راس��تای منافع ما 
باشد. قرقاش در اظهاراتی زیاده خواهانه ادامه داد: »ما 
انتظارات واضحی از ایران داریم: نه س��لاح هسته ای و 
نه برنامه موش��ک های بالستیک که کل منطقه را به 
خطر بیندازد. ایران همچنین باید نقش دیگری را در 

منطقه بازی کند«.
دیپلماسی دولت روحانی در 7 سال گذشته تصویری 
از ایران در میان سایر کشورها متبادر کرده است که حتی 
کشورهایی در اندازه امارات نیز به خود جرأت می دهند و 

برای ایران تعیین تکلیف می کنند. 

اظهاراتمداخلهجویانهگروسی
علیهایران

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در نخس��تین اظهارنظر بعد 
از ترور ش��هید فخ��ری زاده طی 
با شبکه »اسکای نیوز«،  مصاحبه 
گفت: ای��ران نباید تهدیدات خود 
برای افزای��ش ]درصد[ غنی س��ازی اورانیوم و اخراج 
بازرسان آژانس را عملی کند. بر این اساس، وی توضیح 
داد: »اگر این اقدامات اجرا ش��ود، ایران بیش از پیش، 
از تعهداتی که در زمان پیوس��تن به توافق ]هسته ای[  
پذیرفت، منحرف خواهد شد«. به گزارش فارس، رافائل 
گروس��ی افزود: »نمی توانم تصور کنم چه کسی پیروز 
چنین وضعیتی خواهد شد. اگر محدودیتی در ]تعداد[ 
بازرس��ان آژان��س اتمی در نتیجه ای��ن یا هر وضعیت 
دیگری رخ دهد، در کار آنها اخلال ایجاد می ش��ود. ما 
کاملا ش��فاف می خواهیم در این باره مطلع شویم. ما 
باید در این باره و چیزی که در حال رخ دادن است با 
جهان کاملا شفاف باشیم. این به خودی خود، به هیچ 
کسی از جمله ایران کمکی نمی کند«. به نوشته وبگاه 
اسکای نیوز، گروسی درباره ترور شهید فخری زاده نیز 
اظهار داش��ت: »امیدواری ]آرزوی[ من این اس��ت که 
چنین اتفاقاتی نه در گذشته رخ داده بود، نه در آینده 
رخ دهد. این مش��خص است. من رئیس یک سازمان 
بین المللی هستم که با مسائل مربوط به صلح، امنیت و 
عدم اشاعه سر  و کار دارد«. وی همچنین ابراز امیدواری 
کرد بتوانند »به ش��یوه ای که باید  ]با ایران[ همکاری 

داشته« باشند. 

خروجنیروهایآمریکاییازمنطقه
ازبیمانتقامایران

نشریه پولیتیکو به از نقل »یک مقام مطلع آمریکایی« 
نوشت پنتاگون از بیم انتقام نظامی ایران در زمان تحولات 
ریاست جمهوری آمریکا، ش��مار نظامیان خود در عراق 
و افغانس��تان را کاهش می دهد. به گزارش مشرق، یک 
مقام نظامی مطلع به اطلاع پولیتیکو رس��انده است که 
ارتش آمریکا در حالت آماده باش بوده و از بیم پاس��خ به 
حمله احتمالی ایران شمار نیروهای خود در خاورمیانه را 
کاهش می دهد. به گفته این مقام، پنتاگون از نزدیک بر 
آنچه »نشانه های دردسرس��از از آماده سازی برای حمله 
احتمالی شبه نظامیان وابسته به ایران در عراق« خوانده 
شده، نظارت دارد. مقامات دولت آمریکا اخیرا اعلام کرده اند 
قصد دارند شمار نظامیان این کشور در افغانستان و عراق 

را کاهش دهند. 

تأکیدجنبشنجبابرادامهراه
شهیدانسلیمانیومهندس

س��خنگوی رسمی و ش��ورای سیاسی جنبش نجبا 
در پیام هایی جداگانه به مناسبت سالگرد شکست گروه 
تروریس��تی داعش، بر ادامه مس��یر شهادت و ایثارگری 
تأکید و از کمک های جمهوری اس��لامی ایران قدردانی 
کردند. به گزارش تس��نیم، سخنگوی مقاومت اسلامی 
نجبا به  مناسبت فرا رسیدن »یوم النصر«، سالگرد پیروزی 
ب��ر داعش، این افتخار را مره��ون خون پاک فرماندهان 
پیروزی ]شهیدان سلیمانی و المهندس[، شهدا، جانبازان 
و خانواده های ایثارگران دانست. »نصر الشمری« با تأکید 
بر اینکه هیچ  کس نمی تواند این پیروزی را به س��رقت 
ببرد و درخش��ندگی  آن را محو کند، خطاب به شهدا و 
جانب��ازان ادامه داد: وطنی که به ارمغان آوردید، هرگز از 
دست نخواهد رفت. زخم های شما همچون شناسنامه و 
خاطرات تان، سفر در تاریخی است که نه فراموش می شود 
و نه از بین می رود. به همین مناس��بت، شورای سیاسی 
مقاومت اس��لامی نجبا نیز بیانیه ای صادر و از ایستادگی 
جمهوری اس��لامی ایران کنار ملت عراق در برابر هجوم 
تکفیری های تحت حمایت آمریکا و اسرائیل قدردانی کرد. 
در این بیانیه تأکید شده است جنبش نجبا راه حاج قاسم 

و ابومهدی را تا پیروزی کامل ادامه خواهد داد. 

اخبار

گروهسیاسی:در شرایطی که حسن روحانی در واکنش به 
طرح هسته ای مجلس- اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و 
صیانت از منافع ملت ایران- درخواس��ت کرد کار به دس��ت 
کس��انی باشد که دیپلماسی بلدند)!( و در عرصه دیپلماسی 
بارها آمریکا را شکس��ت داد ه ان��د)!( یک مقام وزارت خارجه 
انگلیس، با تهدید ایران به فعال کردن ساز وکار حل اختلاف 
در برجام موس��وم به اسنپ بک یا مکانیزم ماشه، تأکید کرد 
دولت انگلیس از حق بازگرداندن تمام تحریم های س��ازمان 

ملل علیه ایران برخوردار است. 
به گزارش »وطن امروز«، جیمز کلورلی، مشاور وزیر خارجه 
انگلیس در جلسه ای که روز چهارشنبه با موضوع سیاست های 
دولت انگلیس در قبال ایران در پارلمان این کشور برگزار شد، 
گفت: »ایران باید سرپیچی سیستماتیک از تعهداتش ذیل 
برج��ام را به عقب برگرداند. ما عمیقا از اقدامات ایران، بویژه 
فعالیت هایش در زمینه تحقیقات و توسعه و ذخیره اورانیوم 

کم غنا که نقض مفاد توافق هسته ای هستند نگرانیم«. وی 
اضافه کرد: »اگر ایران درباره برجام جدی است، نباید قانونی 
را که اخیرا به تصویب پارلمان این کشور رسیده و گام های 

بیشتری جهت نقض برجام برمی دارد، اجرایی کند«.
این مقام انگلیسی گفت: »این اقدام، فرصت مهم بازگشت 
به دیپلماس��ی را که دول��ت جدید آمریکا پیش��نهاد داده، 
تضعیف خواهد کرد. ایران حق انتخاب دارد و ما قویا از این 
کشور می خواهیم راه عقلانی و پراگماتیک بازگشت به سمت 

دیپلماسی را انتخاب کند«.
کلورلی در تشریح سیاست های دولت انگلیس در قبال ایران 
گفت: »وزیر خارجه ]انگلیس[ همواره این را مورد تأکید قرار 
داده که ترجیح ما راه حلی دیپلماتیک است که نگرانی های 
جامعه بین المللی درباره برنامه هسته ای ایران را برطرف کرده 
و همزم��ان، به رفتارهای بی ثبات کنن��ده ایران در منطقه و 

رفتارهایش در داخل با مردمش رسیدگی کند«.

کلورل��ی در ادامه به ض��رورت همکاری دولت انگلیس با 
دولت جدید آمریکا به ریاست »جو بایدن« پرداخت. او گفت: 
»رئیس جمهور منتخب بایدن گفته اگر ایران به پایبندی برجام 
برگردد، او هم به توافق هسته ای برجام بازخواهد گشت و به 

دنبال تقویت و تمدید آن خواهد بود«.
کلورل��ی تأکید ک��رد: »ما توانای��ی بازگرداندن خودکار 
تحریم های س��ازمان ملل علیه ایران را حفظ کرده و برای 
ایران روشن کرده ایم که برای حفظ برجام باید به آن پایبند 
بماند. ما از برجام تا زمانی که دربردارنده مزایای مورد اشاره ام 
باشد حمایت می کنیم. درباره اینکه آیا می توان برجام را به 
منظور رسیدگی به فعالیت های مخرب غیرهسته ای ایران 
علیه همس��ایگانش در منطقه بیش از این تقویت و تمدید 
ک��رد یا خیر با دولت بایدن تعام��ل خواهیم کرد، چرا که 
م��ن در ای��ن نگرانی با آنها )همس��ایگان ایران در منطقه( 

نظر دارم«. اشتراک 

مش��اور وزیر خارجه انگلیس گفت: »همچن��ان از ایران 
می خواهیم خویشتنداری نشان داده و از انجام اقداماتی که 
ممکن اس��ت تنش ها در منطقه را تشدید کنند خودداری 
کند. پیام ما به همسایگان ایران در منطقه نیز همین است«.
گفتنی است رئیس جمهور که این روزها مشغول تدریس 
دیپلماس��ی است، چهارشنبه دستاورد سیاست خارجی اش 
را یک توافق پا شکس��ته خواند که با یک خط خطی کردن 
توسط رئیس جمهور آمریکا نقض شد. حسن روحانی در این 
راستا اظهار کرد: هر زمان 1+5 یا 1+4، به همه تعهدات عمل 
کردند، ما هم برمی گردیم به تمام تعهدات. اصلا برای اینکه 
برگردیم به گذشته، زمان نمی برد؛ یک اراده است. چطور برجام 
پایش شکسته شد؟ آن آدم کم سواد تاجرمسلک، یک کاغذ را 
خط خطی کرد و گفت من از برجام خارج شدم. خیلی خب، 
حالا نفر بعد بیاید یک کاغذ خوب بیاورد و یک امضا بکند. یک 

امضا می خواهد. اصلا زمان و مذاکره نمی خواهد. 

مشاوروزیرخارجهانگلیساظهارکردکشورشازحقبازگرداندنتمامتحریمهایسازمانمللعلیهایرانبرخورداراست

تهدیددوبارهباماشهچکانی

گروهسیاس�ی: هنوز مانده تا مردم ایران از وجوه شخصیتی و 
خدمات بزرگ دانشمند هس��ته ای و دفاعی کشورمان شهید 
محسن فخری زاده مطلع شوند. دلیل محروم ماندن مردم ایران 
از شناختن شهید فخری زاده طی 20 سال گذشته، تهدیدات 
امنیتی بوده که همواره علیه این دانشمند بزرگ مطرح بوده و 
صورت گرفته است. این هم نمودی دیگر از مظلومیت مردم ایران 
و جمهوری اسلامی و فرزندان برومند آن است. در روزهایی که 
انتقام از عاملان و آمران ترور شهید فخری زاده، مطالبه نخست 
جریان انقلاب اس��ت و این انتقام قطعی به بخشی از هژمونی 
منطقه ای جریان مقاومت تبدیل شده است؛ برخی تلاش دارند 
این انرژی را مصروف مسائل حاشیه ای کنند. با این حال اما به 
نظر نمی رس��د جز خبر انتقام قاطعانه از عاملان ترور فرزندان 
مقاومت، موضوع دیگری بتواند مس��اله تثبیت پیروزی جریان 
مقاومت در منطقه مهم غرب آس��یا را تحت الشعاع قرار دهد. 
حامد فخری زاده، فرزند ارشد شهید محسن فخری زاده است. 
مصاحبه با پسر درباره پدر، هنوز هم شامل بسیاری ملاحظات 
و مصلحت هایی است که باعث می شود بسیاری مسائل مهم که 
باعث شناخت بیشتر مردم ایران از شهید فخری زاده می شود، 
مطرح و گفته نشود. با این حال حامد فخری زاده تا جای ممکن 
به برخی نکات مهم و کلیدی درباره مرام و منش پدر اشاره کرد. 
گفت وگوی »وطن امروز« با حامد فخری زاده، فرزند شهید محسن 

فخری زاده را می خوانید.
***

  ب�هعنوانس�ؤالاولازویژگیهایب�ارزاخلاقیورفتاری
پدرتانبرایمابگویید.

به نظرم نخستین ویژگی بارز شهید فخری زاده، تواضع ایشان 
بود. پدر اینقدر متواضعانه رفتار می کردند که در جمع های کاری 
و خانوادگی اگر کسی ایشان را نمی شناخت، به ندرت می توانست 
تشخیص بدهد ایشان چه جایگاه و مسؤولیتی دارد. ویژگی بعدی 
ایشان که در اخلاق و رفتارشان کاملا مشهود بود، نگاه توحیدی 
پدر بود. بارها می گفتند حتی این نشستن و برخاستن تان هم با 
نیت قربه.. الی الله باشد و سعی کنید کوچک ترین کاری که انجام 
می دهید، برای خدا باش��د. خ��ب! پدر اهل مطالعات عرفانی و 
فلسفی بودند، قبل و بعد از نماز صبح تفسیر قرآن می خواندند، 
اش��عار مولوی را می خواندند و مطالعات فلسفی داشتند و در 
حوزه فلسفه و عرفان نظری مطالعات خوبی داشتند که به نظرم 
باعث شده بود به این نگاه ژرف توحیدی برسند. پدر همان طور 
ک��ه بیان کردم نه فقط در عرفان نظری کار کرده بودند، بلکه 
در عرفان عملی نیز به مقام بالایی دست پیدا کرده بودند و این 

چیزی بود که ما از نزدیک شاهدش بودیم. 
  کمیازفعالیتهایدوراننوجوانیوجوانیشهیدفخریزاده

درابتدایانقلابوزمانجنگبرایمانبفرمایید.
ایشان از سنین نوجوانی که 15 سال داشتند، فعالیت های 
انقلابی خودش��ان را شروع کردند. در همان سن نوجوانی جزو 
نخس��تین نفراتی بودند که در همی��ن خیابان صفاییه قم در 
تظاهرات ضد رژیم ستمش��اهی فعالیت داشتند و حضور پیدا 
می کردن��د. بعد از اینکه انقلاب پیروز ش��د، برای تحصیل به 
تهران رفتند و بعد عضو سپاه شدند. در زمان جنگ تحمیلی 
هم در جبهه بودند. تا آنجایی که می دانم بیشتر در جبهه غرب 

کشور بودند و دوره کوتاهی هم در جبهه جنوب حضور داشتند. 
ایشان هیچ موقع اجازه ندادند ما از حضور ایشان در جبهه که 
خیلی معمول اس��ت، برای کسر خدمت سربازی و معافیت و 
این موضوعات اس��تفاده کنیم، یعنی حتی در این زمینه هم 

رعایت می کردند. 
  ش�هیدفخریزادهمتولدش�هرقمبودنداماآیااصالتاًهم

قمیبودند؟
پدر متولد قم بود اما اصالت پدر، برای مهاباد اردستان اصفهان 
بود و در انتهای فامیلی ما پسوند مهابادی است. ایشان به هر 
دوی این ش��هرها افتخار و سعی می کردند پسوند مهابادی را 
بعضا خیلی با تاکید اعلام کنند. پدر چون در قم به دنیا آمده 
بودند و هم بزرگ ش��ده قم بودند و هم خانواده پدر قم بودند 
یعنی مادر، پدر و برادران پدر در قم بودند، خیلی به این شهر 
رفت و آمد داشتند. پدر ارادت بسیار ویژه ای به حضرت فاطمه 
معصومه سلام الله  علیها داشتند و گمان می کنم اینکه شهادت 
پدر مصادف شد با شهادت حضرت معصومه سلام الله  علیها به 

دلیل همین ارادت ایشان به حضرت معصومه بود. 
  درخبرهاش�نیدیمشهیدفخریزادهبارهادرمعرضترور

بودند؛کمیدراینبارهبرایماصحبتکنید.
بله! نخس��تین ترور پدر بازمی گردد به س��ال 7۸ یعنی 21 
سال پیش. از آن موقع یعنی بیش از 20 سال تا روز شهادت، 
پدر بارها در معرض ترور بودند که این ترور ها با لطف و مشیت 
الهی، به انجام نمی رسید و ناموفق بود. بر حسب اتفاق، مسیر 
راه تغییر می کرد یا بر حسب اتفاق، زمان تردد تغییر می کرد یا 
اتفاقات دیگری می افتاد که ترور خنثی می شد و بعد که بررسی 
می کردند کشف می کردند که در مسیر تردد بمب گذاری کرده 
بودند یا کمین کرده بودند که این ترورها به شکست رسیده بود. 
با این حال هیچ موقع پدر حاضر نبودند به خاطر این ترورها کار 
خود را رها کنند و همیشه می گفتند اگر قرار است من در خانه 
بنشینم و کار نکنم، چه فرقی دارد که شهید بشوم یا نشوم؛ لذا 

برای خدمت دغدغه داشتند. 

  بعدازش�هادتایش�ان،عدهایمیخواس�تنددانش�مند
هستهایبودنش�هیدفخریزادهسانسورشود؛نظرشمادر

اینبارهچیست؟
این نکته را فراموش نکنید که رشته تخصصی پدر، فیزیک 
هس��ته ای بود و از شروع فعالیت شان در سپاه، اقدامات شان در 
همین موضوع بود و مهم ترین نکته ای که وجود دارد اینکه پدر 
بس��یار به حضرت آقا نزدیک بودند و جلس��ات زیادی با رهبر 
معظم انقلاب داش��تند. خود حضرت آقا به صراحت در پیامی 
که به مناسبت شهادت پدر صادر فرمودند، نوشتند »دانشمند 
برجسته ممتاز هسته ای و دفاعی کشور« که ناشی از شناخت 
کامل حضرت آقا از پدر است. اینکه برخی می خواستند دانشمند 
هسته ای بودن ایشان را سانسور کنند یا جور دیگر به این ویژگی 
اشاره کنند که این بعد مهم پدر را مخفی کنند، من نمی دانم 
سهل انگارانه بود یا عامدانه و عالمانه ولی حوزه تخصصی دانش 
ایشان حوزه هسته ای بود و حوزه کاری شان در وزارت دفاع بود. 
  نظرشهیدفخریزادهدربارهمذاکرهباآمریکاوبرجامچهبود؟

 پدر بارها می گفتند آمریکا مانند گرگ است و گرگ تا وقتی 
خوی گرگ بودن خود را کنار نگذاشته، قابل مذاکره نیست، پس 
آمریکا قابل مذاکره نیست. طبعا در برجام هم چنین رویکردی 
داشتند. شهید فخری زاده مخالف برجام بودند و من هیچ وقت 
پدر را موافق برجام ندیدم و همیشه می گفتند این برجام هسته ای 
بعد می شود برجام موشکی، بعدش می شود برجام حقوق بشر و 
این ته ندارد، پایان ندارد، چرا که آمریکا هیچ وقت خوی گرگ 
بودن خود را کنار نمی گذارد. پدر همیشه می گفتند آمریکا و 
رژیم صهیونیستی مشکل شان با اصل نظام است و با اصل ایران 
مش��کل دارند. مشکل ش��ان با ایران هسته ای یا ایران موشکی 
نیست، بلکه تا زمانی که نظام جمهوری اسلامی و ایران وجود 
دارد، این جریانات ادامه دارد و با اصل نظام و ایران مشکل دارند. 
  آیاش�هیدفخریزادهباشهیدحاجقاسمسلیمانیمرتبط

بودند؟
خب! ما از همه فعالیت های پدر مطلع نبودیم ولی تا آنجا که 

می دانم پدر با حاج قاسم جلساتی داشتند و به بعضی مکان های 
مرتبط با کارشان، با هم برای بازدید می رفتند اما بعد از شهادت 
حاج قاس��م یادم نمی آید که پدر در جلس��ه ای، س��میناری یا 
س��خنرانی شرکت کرده باشند و در ابتدای صحبت خود با نام 
و س��لام بر شهید حاج قاس��م آغاز نکرده باشند. پدر خیلی به 

حاج قاسم علاقه مند بودند. 
  بیانکردید21سالشهیدفخریزادهدرمعرضتروربودند؛
کم�یازش�رایطزندگیخانوادگیتاندراین21س�البااین

شرایطبگویید.
خب! شرایط بسیار سختی بود برای ما. گفتن بعضی کلمات 
و جملات، در قالب بیان ساده است ولی اینکه 21 سال هر روز 
صب��ح وقتی پدر از در خانه بیرون می رفت، معلوم نبود دوباره 
بازگردند قابل توضیح نیست. هر روز این ترس و دلهره با ما بود 
که پدر الان از در خانه بیرون رفتند دوباره به خانه بازمی گردند 
یا خیر؟ واقعا وصف این وضعیت قابل بیان نیست و در جملات 
نمی گنجد و این 21 سال خیلی شرایط سخت و پرفشاری برای 
ما بود. طبیعتا پدر سعی می کردند این مسائل- خطر ترور و از 
این حرف ها- در خانه نشر پیدا نکند که باعث نگرانی ما و مادر 
نشود ولی بعضی اخبار مثل صحبت های نتانیاهو و اولمرت درباره 
ایشان پخش شده بود و ما هم شنیده بودیم. از آن طرف چون 
کار ما کار اقتصادی بود، برای کار اقتصادی و جریان کاری ما هم 
تبعاتی داشت و بسیاری از کسانی که با ما کار می کردند، بعد از 
انتشار این اخبار نگران این بودند که مبادا تحت تاثیر کار کردن 
با ما آنها هم اذیت شوند. خود ما هیچ موقع نمی توانستیم با نام 
فامیلی خودمان مبادلات خارجی داشته باشیم یا کالا دریافت 
کنیم و هیچ سفر خارجی نمی توانستیم برویم و این اتفاقات خیلی 
شرایط کاری و شرایط کسب وکار ما را تحت الشعاع قرار می داد. 
البته این نکته را باید تاکید کنم همه چیز بین زندگی ما و پدر 
شفاف بود و پدر هیچ موقع و باز تاکید می کنم هیچ موقع حتی 
در بدترین شرایط اقتصادی کاری از ما حمایت نمی کردند، چون 
نمی خواستند حتی کوچک ترین شائبه ای از حمایت یا رانت یا 
از این مس��ائل در کار ما وجود داش��ته باشد. اساسا پدر گمنام 
بودند. جدا از روحیات و اخلاق ش��ان که به هیچ عنوان دوست 
نداش��تند و اجازه نمی دادند ما از نام ایشان برای شرایط کاری 
خود استفاده بکنیم، جدا از این حرف، ایشان آنقدر گمنام بودند 
که نمی شد از نام شان استفاده کرد. بعد از شهادت پدر خیلی از 
دوستان، همکاران و حتی کارفرماهای چندین ساله که شاید 15 
سال با هم کار می کردیم، تماس گرفتند و به ما پیام دادند که 
شما را در تلویزیون دیدیم و تازه فهمیدیم که شهید فخری زاده 

پدر شما بودند. 
 بهعنوانسؤالآخرازجزئیاتبیشترترورشهیدفخریزاده

اطلاعاتیبهشمارسیدهاست؟
ما هم منتظر هستیم نهادهای امنیتی- اطلاعاتی ابعاد کامل 
این ترور را روشن کنند و آنها هنوز مشغول تحقیق و بررسی 
هستند اما می دانم چندین گروه و سازمان های مختلف دارند 
روی ای��ن قضیه کار می کنند، چون ابهامات زیادی وجود دارد 
و موضوع خیلی پیچیده تر از این حرف ها بوده است. یک ترور 
ساده که چندتا تیر شلیک شده، نبوده و قضیه ترور پدر ابعاد 

بسیار پیچیده ای داشته است.

حامدفخریزاده،فرزنددانشمندبرجستههستهایودفاعیشهیددکترمحسنفخریزادهدرگفتوگوبا»وطنامروز«:

پدرممخالفبرجامبود

فرمانده کل سپاه پاس��داران انقلاب اسلامی با تاکید بر 
اینکه رژیم صهیونیس��تی و اذنابش قطعا تاوان جنایت ترور 
شهید فخری زاده را پرداخت خواهند کرد، گفت: ملت ایران 
در موعد مناسب انتقام  سخت خود را از آنان خواهد گرفت. 
به گزارش سپاه نیوز، سردار سرلشکر پاسدارحسین سلامی 
با حضور در منزل شهید دکتر محسن فخری زاده، دانشمند 
هس��ته ای و دفاعی ایران اس��لامی با خانواده شهید دیدار و 

گفت وگو کرد. 
بنا بر این گزارش، سرلش��کر سلامی در این دیدار گفت: 
جنایت تروریست های ددمنش، افتخار بزرگی را برای شهید 
دکتر فخری زاده خلق کرد و این دانشمند را همچون سپهبد 
شهید حاج قاسم سلیمانی که حین حیات، بارها انتقام خود را 
از آمریکایی ها گرفته بود، مطرح کرد؛ به گونه ای که دشمنان 

کینه شهید را از سال ها قبل در دل داشتند. 
وی افزود: فرزندان بزرگ این ملت که توسط شیطان بزرگ 
آمریکا و رژیم صهیونیستی به صورت مظلومانه ترور می شوند، 
افتخار بزرگی را برای ایران اسلامی به ارمغان می آورند. فرمانده 
کل سپاه خاطرنشان کرد: شهید دکتر فخری زاده دانشمند 
متخصص و متعهد ی بود که سال ها در گمنامی و مظلومیت به 
میهن اسلامی و مردم خود خدمت کرد اما خداوند متعال این 
چهره درخشان و سرفراز را همچون خورشیدی درخشان به 

عالمیان معرفی کرد و نامش 
برای همیشه تاریخ در آسمان 
اقتدار و عزت ایران اس��لامی 

ماندگار شد. 
فرمانده کل سپاه تصریح 
کرد: شهید دکتر فخری زاده 
ب��ه آرزوی دیرین��ه خود که 
همانا ش��هادت فی سبیل الله 
بود رس��ید و این در واقع فوز 

عظیم است. 
سرلشکر سلامی گفت: ساخت شخصیت مصمم، باوقار، 
بااراده و باصلابت ش��هید دکتر فخ��ری زاده نمونه بارزی از 
فرزندان ایران اس��لامی اس��ت که دش��منان هیچ گاه تاب 
تحم��ل این چنین مردان مومن و متعهد و دانش��مندی را 
ندارند. هر چند از دست دادن این شخصیت های بزرگ برای 
کش��ور دردناک است اما سند مظلومیت این کشور و ملت 

عظیم الشأن ایران است. 
فرمانده کل س��پاه با بیان اینکه چراغ راهی که شهیدان 
برافروخته اند هرگز خاموش نخواهد شد، تاکید کرد: بی تردید 
مس��یر پر تلألؤ شهیدان بویژه ش��هید فخری زاده پرفروغ تر 
از گذش��ته ادامه خواهد یافت. سرلشکر س��لامی در پایان 

با بیان اینکه رژیم اش��غالگر 
صهیونیستی با این اقدامات 
ناجوانمردانه، خود را به سمت 
سقوط و سرنگونی نزدیک تر 
کرد و این خون های به ناحق 
ریخته هیمنه نظام س��لطه 
را فرو خواهد ریخت، تصریح 
ک��رد: رژی��م صهیونیس��تی 
و اذناب��ش قطعا ت��اوان این 
جنایت ه��ای ددمنش��انه را 
می پردازند و ملت بزرگ ایران در موعد مناسب انتقام سخت 

خود را از آنان خواهد گرفت. 
سردار سلامی پیش از این نیز از اراده جمهوری اسلامی 
برای پاسخ مطمئن به عاملان ترور شهید فخری زاده خبر داده 
بود. فرمانده س��پاه سه شنبه گذشته در مراسم گرامیداشت 
ش��هید محسن فخری زاده که در ستاد فرماندهی کل سپاه 
برگزار ش��د، اظهار داشت: دشمنان باید منتظر واکنش های 
جمهوری اس��لامی ایران با کیفیت و وضعیتی که خودمان 
تعیین می کنیم، باشند. به ملت عزیز ایران اطمینان می دهیم 
واکنش قاطعی نسبت به ترور دانشمند هسته ای خود خواهیم 
داش��ت. شهادت برای ما افتخار است و همان طور که شاهد 

بودیم حاج قاسم با شهادتش موجب ذلت استکبار شد و قطعا 
شهادت محسن فخری زاده نیز موجب ذلت دشمنان می شود 
و سرعت ما را در مسیری که انتخاب کرده ایم بیشتر می کند. 
پس از ترور ش��هید فخ��ری زاده، واکنش های متعددی 
از س��وی مردم برای گرفتن انتقام خون ش��هید در فضای 
مجازی مطرح ش��د. برخی کارشناس��ان و مقامات سیاسی 
و نظام��ی نیز انتقام را حق ایران عنوان کردند و خواس��تار 
برخورد قاطع با دش��منان به منظ��ور جلوگیری از اقدامات 

مشابه علیه ایران شدند. 
دیدارفرزندانشهدایشاخصباخانوادهشهیدفخریزاده ■

فرزندان ش��هدای شاخص انقلاب اسلامی و دفاع مقدس 
با حضور در منزل شهید فخری زاده، ضمن دیدار با خانواده 
فخری زاده، با آرمان های این ش��هید و دانش��مند برجسته 
تجدید میث��اق کردند. به گ��زارش رواب��ط عمومی وزارت 
دفاع، در این دیدار فرزندان شهید همت، اندرزگو، همدانی، 
نامجوی، یزدانی، دستواره، جولایی و حنیف حضور داشتند. 
فرزندان ش��هدا در این دیدار یکی از آثار هنری اثر اس��تاد 
بدرالسما را به خانواده شهید تقدیم کردند. گفتنی است در 
این دیدار مدیرعامل و رئیس اداره عقیدتی- سیاس��ی بنیاد 
تعاون وزارت دفاع به همراه تعدادی از معاونان این سازمان 

نیز حضور داشتند.

سردارسلامیدردیدارخانوادهشهیدفخریزاده:

قطعاازرژیمصهیونیستیانتقامسختخواهیمگرفت


